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ZAKŁADOWE ZEBRANIE DELEGATÓW
15 grudnia 1993 r. odbyto się Zakładowe Zebranie Delegatów. 

W zebraniu wzięli udział zaproszeni goście: Prorektor prof. dr 
hab. inż. A. Klimpel oraz Dyrektor Administracyjny Politechniki 
Śląskiej W. Wydrychiewicz. Obecny był również delegat na ZZD 
Przewodniczący Komisji Krajowej NSZZ "Solidarność" kol. 
Marian Krzaklewski. Z ramienia władz regonalnych NSZZ nasze 
zebranie zaszczycili: niedawno wybrany (po tragicznej śmierci 
kol. G. Kolosy) Przewodniczący Zarządu Regionu Śląsko- 
Dąbrowskiego kol. M. Kempski, członek Prezydium Zarządu 
Regionu kol. A. Rudy oraz Przewodniczący gliwickiej Delegatury 
Zarządu Regionu kol. T. Molędzki.

Obszerne sprawozdanie z dzia
łalności Komisji Zakładowej w okre
sie minionego roku złożył Przewod
niczący KZ kol. Andrzej Sobański 
(treść sprawozdania jest zamiesz
czona na następnej stronie).

Sprawozdanie z działalności 
Komisji Rewizyjnej przedstawiła jej 
przewodnicząca, kol. Ewa Zieliń
ska. Treść tego sprawozdania jest 
przytoczona na str. 5 Biuletynu.

W dalszej części ZZD rozpa
trzyło wnioski członków Komisji Re
wizyjnej, o zwolnienie ich z pełnio
nych funkcji:
- kol. J. Jakubca - w związku z wy

borem na stanowisko prodziekana 
Wydziału Elektrycznego,

- kol.T. Grabowieckiego - w związku 
z powierzeniem mu funkcji Prze
wodniczącego Rady Miejskiej 
w Gliwicach.
ZZD przyjęło rezygnację wymie

nionych kolegów. Od tej pory Ko
misja Rewizyjna będzie działać 
w składzie pięcioosobowym.

Wykorzystując obecność na na
szym zebraniu przedstawicieli 
władz Uczelni, delegaci zadawali 
pytania dotyczące między innymi:
- właściwego wykorzystania fun

duszu BHP na ochronę zdrowia,
- sprawy przesyłania pocztą dru

ków podatkowych,

- działalności na terenie Uczelni 
różnych spółek,

- regulaminu premiowania,
- kryteriów oceny nauczycieli aka

demickich.
Na postawione pytania odpowia

dali prorektor prof. A. Klimpel oraz 
dyrektor administracyjny.

W następnym punkcie zebrania 
podjęto dyskusję programową, u- 
względniając wcześniej zapropono
waną przez prezydium KZ tema
tykę:
-jaki powinien być stosunek "So

lidarności" do tworzącej się w kra
ju opozycji?

-jak angażujemy się w wybory sa
morządowe?

- czy i w jaki posób mamy angażo
wać się w działaność polityczną 
w przyszłości?
W burzliwej dyskusji głosy były 

podzielone, np.:
-nie należy tworzyć reprezentacji 

politycznej lecz zostawić to par
tiom,

- wiele osób wstępowało do “S" jako 
związku politycznego; należy pil
nować spraw politycznych; nie 
można zaprzepaścić tego, co 
zostało osiągnięte.
Delegaci krytykowali również 

pewne poczynania Związku na 
szczeblu krajowym, (np. zgłoszenie

w sejmie "wotum nieufności" dla 
Rządu), upatrując się w nich po
gorszenia opinii o "Solidarności" 
w społeczeństwie. Odpowiadając 
na te zarzuty Przewodniczący KK 
M. Krzaklewski stwierdził, że to 
Rząd zdecydował o wejściu 
w konflikt ze Związkiem, łamiąc 
zawarte porozumienia, a tworzona 
przez środki masowego przekazu 
wiedza społeczeństwa na temat 
"Solidarności" jest często skutkiem 
złej lub żadnej informacji.

Poruszano również problem 
ewentualnych zmian w strukturze 
Związku wyrażając opinie, źe 
szczebel regionalny jest dla uczelni 
zbędny (motywując to tym, że np. 
w naszym przypadku na szczeblu 
Regionu eksponowane są przede 
wszystkim problemy górnictwa). 
Przewodniczący Zarządu Regionu 
kol. M. Kempski stwierdził, że struk
tury regionalną i branżową można 
pogodzić, a jako przykład korzyści 
ze struktury regionalnej podał moż
liwości korzystania z pomocy praw
nej na tym poziomie.

W dalszej dyskusji poruszono 
wiele spraw dotyczących działań 
Związku na szczeblu uczelnianym, 
a jej wyniki zostały przedstawione 
w postaci propozycji wniosków ZZD 
i poddane pod głosowanie, z prze
znaczeniem do realizacji przez 
Komisję Zakładową.

Na zakończenie kol. W. Pillich 
prosił, aby kierować do niego 
wszelkie uwagi dotyczące pracy 
Krajowej Sekcji Nauki informując 
jednocześnie, że ta struktura bran
żowa naszego Związku prowadzi 
ciągłe konsultacje z Ministerstwem 
Edukacji Narodowej i można w ten 
sposów wiele spraw załatwić.

Zamykając ZZD, kol. A. Sobański 
podziękował wszystkim za aktywny 
udział w zebraniu.

Sekcja Informacji



SPRAWOZDANIE
PRZEWODNICZĄCEGO KOMISJI ZAKŁADOWEJ

N SZZ "Solidarność "na ZZD
za okres 1992.11.26 - 1993.12.15

Sprawy organizacyjne: Stan członków naszego Związku 
zmniejszył się w tym okresie z 837 do 792, a więc o 45 osób. 
Tą niepomyślną informacją dzielę się tutaj w imieniu Komisji 
Zakładowej z wszystkimi, ażeby od samego początku myśleć
0 tym jak nasza organizacja powinna działać, aby nie do
puścić do dalszego zmniejszania się ilości członków. Co zło
żyło się na tą liczbę 45 osób:
- zapisało się do Związku 12 nowych członków,
- w sposób tragiczny, ale naturalny odeszło od nas 6 osób 

zmarłych w tym okresie czasu,
- odeszło z pracy w Politechnice Śląskiej 12 osób,
- na podsawie własnej deklaracji wystąpiło ze Związku 39 

osób.
Nie mam szegółowych danych o przyczynach odejścia. 

Uzasadnienia podawane we wnioskach przez koleżanki i ko
legów są różne. W bardzo nielicznych przypadkach również
1 takie, że za wysokie są składki członkowskie: w niektórych 
przypadkach dlatego, że ‘co mi to w ogóle daje’ , jednak 
w większości przypadków wystąpienia były związane z sy
tuacją ogólnozwiązkową, a więc najogólniej rzecz biorąc 
w ustosunkowaniu się do politycznej roli Związku w skali kra
ju. Liczba 39 osób, które się wypisały, w większości przy
pada na okres bezpośrednio po fali strajków w sferze bud
żetowej (w sferze oświaty), oraz przede wszystkim po zgło
szeniu 'wotum nieufności’ dla rządu pani premier Suchockiej.

Sprawy wewnętrzne Komisji Zakładowej: W okresie 
minionego roku z pracy w KZ zrezygnował kol. Korczak. 
Wobec zmian organizacyjnych w Politechnice Śląskiej pow
stała również konieczność zmiany w strukturze organiza
cyjnej Związku, a mianowicie: w wyniku powstania nowego 
Wydziału Inżynierii Środowiska i Energetyki połączyły się koła 
dwóch wydziałów (IS i ME) w jedno koło. Przewodniczący 
nowego koła, kol. Werbowski został w tym momencie człon
kiem KZ, która obecnie pracuje w składzie 23 osób, co jest 
zgodne z regulaminem ustalonym wcześniej przez nasze 
Zakładowe Zebranie Delegatów.

W okresie sprawozdawczym odbyło się dziesięć posie
dzeń Komisji Zakładowej, w tym jedno nadzwyczajne. Wyni
kiem prowadzonych na posiedzeniach KZ dyskusji było za
jęcie oficjalnego stanowiska w 30 uchwałach, które dotyczyły 
spraw wewnątrzuczelnianych, spraw Związku na zewnątrz, 
a także spraw osobowych i organizacyjnych KZ oraz 
w reprezentacjach Związku. Jako najbardziej charakterys
tyczne przykłady tego czym zajmowała się KZ, mogę przy
toczyć następujące (w ujęciu his-torycznym) tematy dyskusji 
i uchwał:
- dyskusja dotycząca budżetu wydatkowanego przez nasze 

ministerstwo na naukę; był to początek naszego stano
wiska, które potem stało się wyjściem w sytuację strajkową,

- uchwała po dyskusji dotyczącej zmian w statucie Uczel
ni - opiniowanie zmian przedstawionych przez władze 
Uczelni,

- uchwała, polegająca na udzieleniu prezydium KZ pełno
mocnictwa w sprawie gospodarowania funduszem miesz
kaniowym w Politechnice Śląskiej,

- dyskusja i sformułowanie wniosku do JM Rektora, o peł
ne wyjaśnię nieskutków stanu wojennego w Politechnice

Śląskiej; w wyniku tego wnioskowania została powołana 
komisja rektorska pod przewodnictwem kol. J. Żelińskiego, 
która zajęła się pełnym zestawieniem i wyjaśnieniem spraw 
z tym związanych,
- dyskusja i decyzja o przystąpieniu KZ do struktury Gli

wickiej Komisji Koordynacyjnej i delegowanie do niej przed
stawiciela,

- uchwała dotycząca wysokości składek emerytów i ren
cistów,

- podobna uchwała dotycząca osób, które nie pozostają 
w stosunku pracy, a są nadal członkami Związku,

- uchwała dotycząca referendum w sprawie strajku w Uczel
ni,

- dyskusja o sposobie realizacji podwyżek płac w Uczelni 
(maj 1993r.),

- opinia o regulaminie przydzielania mieszkań w Pol. Śląskiej,
- wiele innych spraw wewnątrzzwiązkowych.

W minionym okresie KZ zmieniła swoje przedstawiciel
stwo, współpracujące z władzami Uczelni. Wynikało to z fak
tu, że Senat pracujący w nowym składzie powołał nowe ko
misje. Zgodnie z Ustawą o szkolnictwie wyższym, we wszyst
kich komisjach (bez prawa głosu) uczestniczą przedstawici
ele związków zawodowych. Wobec powyższego, uchwałą KZ 
do pracy w poszczególnych komisjach zostałi powołani: 

Komisja d/s Kadry Naukowej - kol. prof. K. Kurpisz
Komisja d/s Budżetu i Finansów - kol. J. Czech
Komisja d/s Dydaktyki - kol. A. Błach
Komisja Godności Honorowych - kol. prof. J. Folwarczny
Komisja Organizacyjna - kol. J. Mendec.

Wewnątrz struktury KZ, jako ciało wykonawcze, pracuje 
prezydium. Zaszły w nim pewne zmiany w stosunku do po
przedniego roku. Ubiegłoroczne ZZD przyjęło rezygnację 
z pracy w KZ ówczesnego przewodniczącego Sekcji d/s 
Uczelni - kol. Stachurskiego. Pracą tej sekcji kieruje (od 
grudnia 1992r.) kol. J. Mendec. Pociągnęło to za sobą ko
nieczność dalszych zmian, w wyniku czego Sekcją d/s In
terwencji (a więc problemami praw pracowników - członków 
Związku) kieruje kol. H. Jakubiec. Po rozdziale Sekcji Infor
macji i Organizacji, Sekcją Informacji kieruje kol. T. Janik, 
a Sekcją Organizacji (praktycznie jednoosobową)
- kol. K. Kurek. Bez zmian pozostała Sekcja Socjalna, którą 
kieruje kol. J. Siwiec.

Krótko o sprawach, którymi te sekcje się zajmowały.

Sekcja d/s Uczelni: Jej zakres działania jest bardzo 
szeroki. W grudniu 1992r. zajęła się zaopiniowaniem zmian 
w statucie Uczelni. Sekcja d/s Uczelni, a następnie KZ roz
patrzyła projekt zmian w statucie Uczelni, dotyczący zasad 
zatrudniania studenta-staźysty oraz w sprawie uregulowania 
zasad udzielania urlopów nauczycielom akademickim. W wy
niku tego opracowania KZ nie wniosła żadnych zmian mery
torycznych; zaproponowano jedynie dokonanie kilku zmian 
redakcyjnych. W styczniu i w lutym zespół KZ NSZZ ’Soli
darność’ opracował projekt stanowiska w sprawie trybu i kry
teriów okresowej oceny nauczycieli akademickich:
- wyrażono w nim zgodę na stosowanie punktowej oceny 

pracowników uważając jednak, że ten system może być 
stosowany tylko i wyłącznie dla wewnętrzych potrzeb jed
nostek Uczelni i powinien mieć charakter pomocniczy dla 
sformułowania oceny końcowej,

- postulowano wprowadzenie dodatkowego elementu oceny 
pracownika - jego osobowości,

- podniesiono sprawę zróżnicowania kryteriów oceny wg 
charakteru zatrudnienia określonego w ustawie (tzn.: prac.

(ciąg dalszy na następnej stronie)



PRZEWODNICZĄCEGO KOMISJI ZAKŁADOWEJ
(ciąg dalszy)

naukowo - dydaktyczny, prac. dydaktyczny, prac. nauko
wy),

- uściślono i uzupełniono szczegółowe elementy oceny w za
kresie działalności dydaktycznej (8 uzupełnień), w zakresie 
działalności naukowo-badawczej (5 uzupełnień), w zakre
sie działalności organizacyjnej (10 uzupełnień).

Materiały te zostały przekazane Qako stanowisko KZ) wła
dzom Uczelni. O ile nam wiadomo, w chwili obecnej nie to
czą się żadne prace w sprawie uściślenia nowych warunków 
oceny nauczycieli.

W kwietniu 1993r. ten sam zespół sformułował ocenę 
działalności władz Uczelni za okres od grudnia 1990r., 
z punktu widzenia związkowego i w aspekcie interesów pra
cowniczych. Było to zrealizowanie jednej z uchwał pop
rzedniego ZZD, która zobligowała nas do takiego działania. 
Treść tej opinii została przekazana władzom Uczelni, a także 
zostało z nią zapoznane środowisko, poprzez umieszczenie 
jej w naszym Biuletynie Informacyjnym. Przypomnę, że 
opinia obejmowała cztery zasadnicze dla Związku zakresy 
działalności władz Uczelni, a mianowicie:
- problem zatrudnienia, awansu i warunków płacowych pra

cowników,
- akcję oceny nauczycieli akademickich,
- współpracę na płaszczyźnie władze Uczelni - Związek,
- warunki pracy w Uczelni.

Pomimo złoszonych pewnych uwag i zastrzeżeń KZ oce
niła działalność władz Uczelni w minionej kadencji pozytyw
nie uważając, że 'Władze rektorskie z biegiem kadencji co
raz lepiej zarządzały Uczelnią, z  widocznym przejawem tro
ski o je j pracowników'.

We wrześniu 1993r. Sekcja d/s Uczelni, rozszerzona 
o zespół osób, opracowała uwagi dotyczące nowelizacji Us
tawy o tytule i stopniach naukowych (do tzw. projektu spo
łecznego). Zespół d/s nowelizacji ustaw zaproponowane 
zmiany. Spośród 96 noweli artykułów, zespół nie wniósł uwag 
do 50 noweli, do 34 ustosunkował się pozytywnie (wpro
wadzając do niektórych korekty), zaś do 7 noweli zgłosił 
sprzeciw. Propozycje przyjęła KZ we wrześniu. Członkowie 
sekcji wzięli następnie udział w sformułowaniu wspólnego 
stanowiska przez uczelnie śląskie i przekazaniu go do 
Krajowej Sekcji Nauki NSZZ 'Solidarność'. Analogiczne sta
nowisko zostało również przekazane władzom Uczelni.

Sekcja Informacji: Zadaniem sekcji było rozpowszech
nianie wśród członków Związku informacji o działalności KZ, 
w postaci komunikatów z jej posiedzeń oraz o działalności 
wszelkich struktur Związku, dotyczących nauki i szkolnictwa 
wyższego. Materiały te były przygotowywane i powielane 
z przeznaczeniem do gablot KZ oraz gablot kół wydzia
łowych. Niestety (należy to głośno podkreślić) nie wszystkie 
materiały przeznaczone dla kół były odbierane w terminie, 
nie wszystkie docierały do miejsc, dla których były przez
naczone, przez co przygotowywana informacja nie docierała 
do wszystkich członków na bieżąco.

Kontynuowano Wydawanie Biuletynu Informacyjnego. 
Postarano się, aby jego forma zewnętrzna jak i treść pod
niosły swój poziom. Na pewno udało się to w stosunku do 
formy (np. mamy czerwoną So/idarnośó-ową winietę). Jeżeli 
chodzi o treść - merytoryczna ocena należy do koleżanek 
i kolegów. Prosimy o ewentualne uwagi.

S P R A W O Z D A N I E O częstotliwości wydawania biuletynu decyduje w spo
sób techniczny przede wszystkim ilość zgromadzonych 
materiałów. Nie jest możliwe, aby wydawać go w objętości 
mniejszej niż cztery strony. W tym momencie - kolejny apel. 
Wprowadzając ten biuletyn przewidywaliśmy, że wszyscy 
członkowie (wszyscy - w sensie potencjalnych możliwości), 
a w każdym razie liczni członkowie będą jego współredak
torami, poprzez zamieszczanie swoich uwag w rubryce, 
którą zatytułowano 'Moim zdaniem'. Niestety odzew jest 
w tym względzie do dnia dzisiejszego minimalny. Dopiero 
w dwóch przypadkach redaktor uzyskał materiały, które były 
właśnie taką wypowiedzią. Wydaje się, że wobec tylu kon
trowersji co do działania Związku w ogóle, a być może także 
i tutaj, na terenie Politechniki, jest to niezrozumiałe. Mogłaby 
to być na pewno forma szerokiego oddziaływania.

Sekcja interwencji: Jak już wspomniałem, sekcja ta 
pracuje od 20 stycznia pod zmienionym kierownictwem kol. 
Jakubca. W okresie sprawozdawczym interwencje dotyczyły 
przede wszystkim zamiaru wypowiedzenia stosunku pracy. 
Przyjęto zasadę, że w stosunku do pracowników będących 
członkami Związu interwencję podejmuje się zawsze (po 
zasięgnięciu opinii zainteresowanego oraz koła), natomiast 
w przypadku pracownoków nie będących członkami NSZZ 
'S' (zgodnie z Ustawą o związkach zawodowych oraz na
szym statutem) tylko na wyraźny wniosek zainteresowanego.

W okresie mijającego roku podjęto takich interwencji 7. 
Wszystkie zostały zakończone pozytywnie. Doprowadzono 
do anulowania wupowiedzeń, zaproponowania innego stano
wiska lub (w skrajnym przypadku) do ugody przed sądem 
pracy. Nie podejmowano interwencji w przypadku spełnienia 
przez pracownika warunków przejścia na rentę. W wielu 
przypadkach działania interwencyjne podejmowano wspólnie 
z Sekcją d/s Uczelni

Sekcja Socjalna: Zakres działania Sekcji Socjalnej teraz, 
jak i we wszystkich wcześniejszych okresach był dwutorowy:
- działalność wewnątrz Związku, na rzecz naszych członków,
- działanie poprzez udział naszych członków w komisji 

socjalnej Uczelni, współpracującej z Działem Socjalnym.
Ponieważ, jak dotychczas, Uczelnia posiada względnie 

zasobny zakładowy fundusz socjalny, działalność socjalna 
Związku sprowadza się do (mowa o działalności wewnatrz- 
związkowej) udzielania zapomóg statutowych, zapomóg 
losowych oraz tradycyjnych świadczeń dla emerytów 
i rencistów - paczek świątecznych i spotkań noworocznych.

Działalność Sekcji Socjalnej w ramach Międzyzwiązkowej 
Komisji Socjalnej, to:
- aktywny udział w pracach poszczególnych podkomisji, mię

dzy innymi: kwalifikacja na wycieczki, kolonie, wczasy,
- udział w wielu zebraniach dotyczących bieżącej działal

ności socjalnej, programowej,
- opracowanie projektu regulaminu szkółek dla dzieci pra

cowników Pol. Śl. oraz zasad organizaowania wycieczek,
- opracowanie ankiety i rozprowadzenie jej wśród członków 

Związku, a dotyczącej regulaminu gospodarowania ZFS,
- zamieszczanie informacji o tej działalności w naszym 

biuletynie związkowym.
W tym miejscu chciałbym przedstawić wyniki ankiety na 

temat funkcjonowania funduszu socjalnego. Ankieta, jak 
przypomnę, wynikła z tego, że powstało pytanie, czy należy 
wprowadzić (jako dodatkowy element do dotychczas działa
jącego systemu) indywidualne limity, Indywidualne konto dla 
każdego pracownika (czy też pracownika razem z rodziną).

(ciąg dalszy na następnej stronie)
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z którego czerpałby on do określonej maksymalnie wyso
kości. Taka idea nie jest wymysłem powstałym wyłącznie 
u nas. Jest ona oparta na doświadczeniach innych związ
ków. Konkretnie - dotarły do nas regulaminy tego rodzaju 
działalności z Politechniki Poznańskiej oraz Uniwersytetu 
Poznańskiego.

Pierwszym motywem jest szansa na większą spra
wiedliwość korzystania z tego funduszu. Drugim elementem, 
który spowodował (w naszym przekonaniu) konieczność tego 
rodzaju rozwiązania jest sytuacja zaistniała po zaprzestaniu 
dotowania stołówki pracowniczej, w związku ze zmianą 
ogólopolskich przepisów oraz sytuacją finansową Uczelni. 
Władze Uczelni stoją na stanowisku, że niemożliwe jest dal
sze dotowanie obiadów z funduszu ogólnego Uczelni, a jedy
nie z funduszu socjalnego. W tej sytuacji osoby, które ko
rzystałyby z takich dotacji, stałyby się nagle korzystającymi 
z bardzo dużej kwoty, w stosunku do pozostałych.

W przeprowadzonej wśród pracowników - członków 
Związku ankiecie wypowiedziało się 327 osób.

Podział ZFS w 1993r. na:
- pomoc socjalną (zapomogi i dofinansowania dla osób naj

uboższych) 7%,
- powszechne świadczenia socjalne (wczasy, kolonie, turys

tyka, kultura, sport) 83%,
- utrzymanie i remonty obiektów socjalnych 10%. 

zostały ocenione jako: dobre przez 251 osób,
złe przez 46 osób.

Sposób kwalifikacji na wycieczki, wczasy itp. wg stopnia 
wykorzystania świadczeń, z uwzględnieniem indywidualnego 
limitu (przy pełnopłatnym korzystaniu ze świadczeń po wy
czerpaniu limitu) oceniło pozytywnie 251 osób.

Na temat przyznania limitu dziecku pracownika wypowie
dziano się w ankiecie następująco:

100% kwoty przypadającej na pracownika Uczelni 155 os., 
50% kwoty przypadającej na pracownika Uczelni 87 os,, 
inne propozycje (od 0% do nieograniczonego świadcze
nia) 29 osób.
Na pytanie, czy dofinansowywanie obiadów powinno ob

ciążać ZFS (przez indywidu-alne konta pracowników), "tak1 
odpowiedziało 230 osób (‘nie’ - 77 osoby).

Przedstawiliśmy wyniki ankiety drugiemu związkowi, aby 
również on ustosunkował się do takiej propozycji, gdyż nowy 
regulamin (gdyby był wprowadzony) musi uzyskać pozy
tywne opinie obu związków. Na razie nie mamy odpowiedzi, 
co może rzutować na trudność w ewentualnym wdrożeniu 
nowego regulaminu od początku roku.

Chciałbym teraz przedstawić stan realizacji wniosków 
z poprzedniego ZZD. Wnioski te były następujące:
1. W związku ze zbliżającym się terminem upływu kadencji 

władz rektorskich, dziekańskich i  senatu naszej Uczelni, 
ZZD zobowiązuje Komisję Zakładową do powołania zes
połu, który przygotuje materiały do oceny władz Uczelni 
w okresie od grudnia 1990 roku z punktu widzenia Związ
ku, a także w oparciu o opinię kół.

Sposób realizacji został przedstawiony przy okazji oma
wiania działalności Sekcji d/s Uczelni.

2. ZZD upoważnia Komisję Zakładową do określenia zakresu
i  sposobu włączenia się naszej organizacji związkowej 
w akcję wyborczą w politechnice Śląskiej.

S P R A W O Z D A N I E KZ uznała, że realizacja 1-go wniosku ZZD jest już 
elementem akcji wyborczej. W związku z tym dołożono 
wszelkich starań, aby ocena władz Uczelni była doko
nana co najmniej miesiąc prze termminem zgłaszania 
kandydatur na następną kadencję. Udało się nam tego 
dokonać. Natomiast po dyskusji, KZ postanowiła nie 
włączać się w sprawę wyborów, poza włączeniem się 
elektorów - członków NSZZ "S', nie dając im żadnych 
zaleceń.

3. W związku z przygotowywanym przez władze Uczelni 
tł-gim etapem zwolnień grupowych pracowników z  powo
du zmiany organizacji pracy w administracji centralnej, 
ZZD zobowiązuje Komisję Zakładową do podjęcia wszel
kich działań, które mogłyby złagodzić skutki społeczne 
zwolnień.

Na szczęście nie doszło do I I-go etapu zwolnień 
w administracji. Ze strony związkowej znaleźliśmy, chyba 
dobre rozwiązanie, które pomogłoby podnosić kwalifi
kacje, a przez to gwarantować poprawę sytuacji naszych 
członków w ewentualnym stanie zagrożenia zwolnieniami. 
Została podjęta uchwała o-dofinansowaniu przez Związek 
wszelkich kursów i innych form kształcenia, prowadzą
cych do podniesienia kwalifikacji na danym stanowisku.

4. ZZD zobowiązuje Komisję Zakładową do podjęcia sprawy
kryteriów oceny nauczycieli akademickich.

Sposób realizacji został przedstawiony w części spra
wozdania dotyczącej działalności Sekcji d/s Uczelni.

5. ZZD zobowiązuje Komisję zakładową do podejmowania
starań, aby fundusz socjalny był wykorzystywany zgod
nie z wolą pracowników, w ramach obowiązujących prze
pisów.

Ten wniosek był realizowany poprzez aktywny udział 
w pracach związanych z funduszem socjalnym.

Teraz o sprawach, które “przetoczyły się" przez Związek 
i wzbudziły duże emocje.

Sprawa podwyżek płac na przełomie maia i czerwca. 
Uczelnia dostała ramowy schemat sposobu zagospodaro
wania pieniędzy przeznaczonych na podwyżki, określający 
przede wszystkim “widełki* płacowe dla poszczególnych 
grup pracowników. Związek stanął na stanowisku, aby pod
wyżki (nikłe, wobec utraty wartości i dewaluacji) były reali
zowane wyłącznie jako waloryzacja, a zatem aby wszyscy 
pracownicy otrzymali procentowo takie same podwyżki. Na
potkaliśmy tutaj pewien sprzeciw ze strony władz Uczelni, 
które chciały, aby ta podwyżka mogła być wykorzystana do 
kształtowania proporcji płac. Po trudnych negocjacjach, 
podwyżka została zrealizowana w formie waloryzacyjnej. 
W wyniku drugiego etapu podwyżki, możliwe było osiąg
nięcie górnego pułapu płacy przez wszystkich nauczycieli 
(którzy nie otrzymali negatywnej oceny) w Politechnice 
Śląskiej. Podobnie, w ramach posiadanego zakwalifikowania 
do określonych grup, wszyscy pozostali pracownicy Uczelni 
otrzymali zaszeregowanie na maksymalnym poziomie, co 
stawia nas w wyjątkowo korzystnej sytuacji wśród uczelni 
w kraju. Wg posiadanych przez Związek informacji, jedynie 
w trzech uczelniach w Polsce były realizowane płace na 
maksymalnym poziomie.

Sprawa funduszu mieszkaniowego i pożyczek z tego fun
duszu była drugą sprawą, która budziła dużo kontrowersji. 
Problem zaistniał przede wszystkim w wyniku niefunkcjono-

(ciąg dalszy na następnej stronie)
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wania tego funduszu w 1992r., co doprowadziło do spiętrze
nia oczekiwań i konieczności opracowania nowego regula
minu gospodarowania FM. Regulamin był przedstawiony do 
zaopiniowania Związkowi i wreszcie w maju mógł zostać 
rozstrzygnięty sposób udzielania pożyczek z tego funduszu. 
Nasz Związek stanął na stanowisku, że wobec bardzo sil
nego naporu (niewątpliwie o charakterze socjalnym) na po
życzki mieszkaniowe, muszą być one udostępnione w spo
sób możliwie powszechny przede wszystkim tym, którzy 
wcześniej niewiele mogli z tej formy skorzystać.

Zaproponowaliśmy zasadę, że ilość i częstość wcześniej 
otrzymanych z funduszu mieszkaniowego pożyczek (w ca
łym okresie zatrudnienia w Politechnice Śląskiej) byłaby licz
bą kryterialną. Niestety, trudności techniczne uniemożliwiły 
rozwiązanie tego w sposób ścisły - po prostu, brak danych 
o odległych czasach. Wobec powyższego, zgodnie z suges
tią dyrektora administracyjnego zostało przyjęte, że o kolej
ności przyznania pożyczki będzie decydować termin udzie
lenia poprzedniej, a nie termin złożenia pdania, gdyż to 
prowadziłoby do chęci częstego korzystania z pożyczki, 
przez szybkie spłacenie pożyczki zdewaluowanej i ponowne 
złożenie wniosku. Takie rozwiązanie doprowadziło dwa mie
siące temu do kolejnego problemu, a mianowicie sporu 
z drugim związkiem, który stał w tym przypadku na 
stanowisku przeciwnym (uważając, że ważniejsze jest to, kto 
wcześniej złożył wniosek). Wobec braku kon-sensusu obu 
związków, udzielanie pożyczek zostało chwilowo wstrzy
mane, czyli wspólnie zadziałaliśmy na niekorzyść pracowni
ków. Dzisiaj sprawa, na całe szczęście, jest rozstrzygnięta 
w ten sposób, że zachowane jest ogólne kryterium, zgodne 
z naszym stanowiskiem (tzn. decyduje termin ostatnio otrzy
manej pożyczki), ale aby zlikwidować zalegającą znaczną 
ilość oczekujących od maja wniosków zgodziliśmy się, aby 
do czasu ‘wyczyszczenia’ tych spraw 50% środków było 
przeznaczane na likwidację starej części wniosków, a 50% 
szło zgodnie z przyjętym kryterium.

Trzecia sprawa, która nas bardzo nurtowała, to akcie 
strajkowe w sferze budżetowej, a w szczególności pracowni
ków oświaty i pracowników nauki. Strajki miały miejsce w oś
wiacie, natomiast jeśli chodzi o pracowników nauki, to doszło 
do strajku jedynie w trzech uczelniach w kraju, natomiast 
w większości (podobnie jak u nas) w wyniku przeprowa
dzonego referendum, nie można było przystąpić do akcji 
strajkowej. Warto jednak przypomnieć, że sytuacja w Poli
technice Śląskiej wyglądała następująco:
- liczba pełnoetatowych pracowników wynosiła 3250 osób, 
-wzięło udział w referendum 1388 osób; nie zostało więc

spełnione podstawowe kryterim, że aby referendum mogło 
być stanowiące, musi w nim wziąć udział co najmniej 50% 
załogi,

- za strajkiem głosowało 1151 osób, a zatem absolutna więk
szość - 84% tych, którzy wzięli udział w referendum.

Tylko brak frekwencji spowodował, że nie mogliśmy 
przystąpić do strajku.

I wreszcie ostatnia sprawa, którą chciałem przedstawić, 
to finanse naszej Komisji Zakładowej. Szczegółowe dane 
zostały delegatom przedstawione pisemnie. Można stwier
dzić, że sytuacja finansowa KZ nie jest zła. Utrzymujemy się 
na poziomie, jaki mieliśmy w ubiegłym roku i jaki zastaliśmy

S P R A W O Z D A N I E na początku kadencji. Jeśliby porównać nie zagospodarowa
ne środki (rezerwa) na przestrzeni tego czasu, to następuje 
ich wzrost w stopniu odpowiadającym dewaluacji złotówki. 
Taki stan jest właściwie nie spełnieniem naszych własnych 
założeń, bo chcieliśmy tę rezerwę zmniejszać, wydając 
pieniądze celowo i sensownie. Przypomnę, że na przestrzeni 
ostatniego roku wprowadziliśmy dofinansowanie do kształ
cenia zawodowego, a także zapomogę, związaną z trudnym 
momentem odchodzenia naszych członków na zasłużoną 
emeryturę. Zwrócę uwagę, że od dawna są środki przez
naczone dla kół. Niestety praktycznie rzecz biorąc koła tych 
środków nie wykorzystują w ogóle, albo jeżeli wykorzystują, 
to tylko w tragicznych okolicznościach (mieliśmy w mijającym 
roku sześć pogrzebów członków Związku). Nie przecząc 
słuszności tego wydatkowania uważamy, że nie jest ono 
jedyne i powinny być jeszcze jakieś inne formy zagospoda
rowania pieniędzy przeznaczonych dla kół. Kończąc w ten 
sposób moje sprawozdanie, świadomie zachęcam do wypo
wiedzi na ten temat w czasie dyskusji.

Andrzej Sobański

SPRAWOZDANIE Z  DZIAŁALNOŚCI
KOMISJI REWIZYJNEJ

NSZZ "Solidarność" Politechniki Śląskiej 
za okres 1992.11.26 - 1993.12.15

W okresie sprawozdawczym, Komisja Rewizyjna 
NSZZ 'Solidarność’ Politechniki Śląskiej działała 
w następującym składzie: Tomasz Goslar, Tadeusz 
Grabowiecki, Jerzy Jakubiec, Ryszard Kliszczewicz, 
Kazimierz Kurpisz, Anna Skrzywan-Kosek, Ewa Zie
lińska, ustalonym na Zakładowym Zebraniu Delegatów 
w dniu 28 listopada 1991 r.

Wobec ograniczenia na Zakładowym Zebraniu Dele
gatów w dniu 25 listopada 1992 r kontrolnych upraw
nień Komisji Rewizyjnej, dostosowany do nowych wa
runków plan pracy Komisji Rewizyjnej w drugiej części 
kadencji przedstawiał się następująco:
1. Systematyczna kontrola finansowej działalności Ko

misji Zakładowej, jej Prezydium oraz Komisji Kół 
oraz zgodności działania tych organów przedstawi
cielskich z postanowieniami Statutu NSZZ 'Solidar
ność' i uchwałami Krajowego Zjazdu Delegatów, 
Komisji Krajowej, Walnego Zebrania Delegatów Re
gionu, Zarządu Regionu oraz Zakładowego Zebra
nia Delegatów.

2. Uczestnictwo przedstawicieli Komisji Rewizyjnej 
w zebraniach Komisji Zakładowej.

3. Półroczne kontrole finansowej dokumentacji Komisji 
Zakładowej.

4. Okresowe, nie zapowiedziane kontrole stanu pod
ręcznej kasy Komisji Zakładowej.

5. Organizowanie raz w roku spotkań Komisji Rewizyj
nej z Komisjami Kół.
W dostosowaniu do tych warunków oraz wziąwszy 

pod uwagę ’Regulamin Komisji Rewizyjnej Regionu 
Śląsko-Dąbrowskiego’ opracowano również 'Regulamin 
Komisji Rewizyjnej, NSZZ 'Solidarność' Politechniki 
Śląskiej'.

W okresie sprawozdawczym Komisja Rewizyjna od
była 5 zebrań, 2 kontrole finansowej dokumentacji Ko-

(dokończenie na os ta tn ie j stron ie)
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KOMISJI REWIZYJNEJ
NSZZ "Solidarność" Politechniki Śląskiej 

za okres 1992.11.26-1993.12.15
(dokończenie)

misji Zakładowej oraz T kontrolę stanu podręcznej kasy 
Komisji Zakładowej. Członkowie Komisji Rewizyjnej 
uczestniczyli we wszystkich posiedzeniach Komisji 
Zakładowej jako obserwatorzy. W listopadzie i grudniu 
przeprowadzono spotkania z Komisjami Kół, na pod
stawie których można ocenić ich działalność.

W wyniku tych działań można podzielić się następu
jącymi uwagami:
1. Półroczną kontrolę finansową przeprowadzono 

9 czerwca 1993 r.p kontrolę finansową po 11 mie
siącach tego roku - 9 grudnia 1993 r. W wyniku tych 
kontroli oraz wyrywkowej kontroli stanu kasy, stwier
dzono prawidłowość prowadzenia finansowej doku
mentacji i bilansową zgodność wpisanych wpływów 
I wydatków, oraz zgodność gotówki w kasie z doku
mentacją przychodów i rozchodów.

Komisja Rewizyjna uważa, że Komisja Zakładowa 
powinna zwrócić większą uwagę na zagospoda
rowanie finansowej nadwyżki Związku.

2. Komisja Rewizyjna nie stwierdza rozbieżności działa
nia Komisji Zakładowej i Komisji Kół z postano
wieniami Śtatutu NSZZ 'Solidarność' i uchwałami 
Krajowego Zjazdu Delegatów, Komisji Krajowej, 
Walnego Zebrania Delegatów Regionu oraz Zakła
dowego Zebrania Delegatów. Na podstawie lako
nicznych protokołów posiedzeń Prezydium KZ, na 
których Komisja Rewizyjna nie ma swoich obserwa
torów, utrudnione jest potwierdzenie zgodności 
działania z postanowieniami Statutu, czy też z uch
wałami ww. organów Związku.

3. W wyniku spotkań z Komisjami Kół, Komisja Rewi
zyjna nadal zauważa dalsze, z małymi wyjątkami, 
obniżenie się aktywności Kół Wydziałowych w po
równaniu z rokiem poprzednim. Nie ma w zasadzie 
działalności wciągającej do pracy większą liczbę 
członków Kół, ani też takiej, która by zachęcała do 
wstępowania do Związku nowych członków.

Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej: Ewa Zielińska 
Członkowie: T. Gos/ar

T. Grabowiecki 
J. Jakubiec 
R. KUszczewicz 
K. Kurpisz
A. Skrzywan-Kosek

SPRAWOZDANIE Z DZIAŁALNOŚCI W N I O S K I
z Zakładowego Zebrania Delegatów 
NSZZ "Solidarność" Politechniki Śląskiej 

15 grudnia 1993

1. Zakładowe Zebranie Delegatów zwraca sie do Pre

zydium Komisji Zakładowej aby, po uzyskaniu po

twierdzenia stanu prawnego z Komisji Krajowej, 

spowodowało wszczęcie postępowania sądowego, 

zmierzającego do wyegzekwowania należnych 

kwot z tytułu waloryzacji płac w sferze budżetowej.

2. ZZD zobowiązuje Komisję Zakładową do rozpo

częcia z władzami Uczelni negocjacji w sprawie 

zmiany regulaminu premiowania pracowników, 

w części dotyczącej konsekwencji usprawiedli

wionej nieobecności w pracy.

3. ZZD zobowiązuje Komisję Zakładową do wys

tąpienia do statutowych organów Związku (KSN, 

Sekretariat Oświaty) w sprawie podjęcia działań 

zmierzających do umożliwienia odliczania od 

podstawy podatku wydatków własnych, po

noszonych w związku z wykonywaniem pracy 

dydaktycznej i naukowej (książki, czasopisma, 

sprzęt komputerowy).

4. ZZD zobowiązuje Komisję Zakładową do wystą

pienia do władz Uczelni, aby wypłaty za nadgo

dziny były wypłacane co miesiąc.

5. ZZD zobowiązuje Komisję Zakładową do prze

prowadzenia referendum na temat tez zespołu 

programowego IV WZD Regionu Śląsko-Dąbrow

skiego NSZZ “Solidarność'.

6. ZZD wnioskuje, aby przekazać do dyspozycji kół 

środki finansowe proporcjonalne do liczby 

członków.

7. ZZD zobowiązuje Komisję Zakładową do prze

prowadzenia analizy, czy pobieranie podatku od 

dodatku zdrowotnego jest zgodne z przepisami.

Komisja Wnioskowa

Moim zdaniem:
W kolumnie ‘Moim zdanierrf udostępniamy łamy 

wszystkim członkom i sympatykom Związku, dla pre
zentacji własnych poglądów na temat Związku, Uczel
ni oraz wszelkich spraw nurtujących środowisko.

Serdecznie zapraszamy do współpracy.
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